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Barnehagen 

B
arnehagen til Statens vegvesen Hordaland er under bygging. 
Etter at den første gruppa rok ril å arbeida med spørsmålet 
for over 20 år sidan, har det med jamne mellomrom vore 

gjort freistnader på å løysa tomtespørsmålet. Etter at det i fjor kom 
positive vedtak om derre, har det verkeleg vore sett fart i saka. 

Ei eiga stifting er danna for Stormyra barnehage. Vedtekter og 
reglement for den nye barnehagen er laga. 

Styret har arbeidd effektivt for å få fram dei nødvendige godkjen
ningar. Finansieringa er i hamn, og dugnadsgjengen rek støypejob
ben. 

Stormyra barnehage reiser seg i løpet av våren i furuskogen like 
ved vegkontoret i Fyllingsdalen. Arbeidet vil vera ferdig i god tid til 
opninga, 1. september. 

Barnehagen gjev 6-7 nye arbeidsplassar, men først og fremst gjev 
den eir framifrå pedagogisk tilbod til 27 bom av tilsette i Statens 
vegvesen Hordaland. 

Det er all grunn til å gratulera alle eldsjelane som har stått på i 
barnehagesaka gjennom <lesse åra. Samstundes sender vi ein takk til 
Bergen kommune, som til slutt fann ei løysing på tomtespørsmålet. 

Geir Brekke 
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Frå Vegvesenet sin 
pressekonferanse om kriåkken 
frå Narurvemforbunder. Frå 
venstre Magnus Natås, Josef 
Martinsen og Arild Eggen. 
Ståande bak Kun Oddekalv frå 
Narurvemforbunder. 
(Foto: Steinar Døsvik, VG) 

Merknader til kritikken 
Statens vegvesen generelt og min
person spesielt har i den seinare

eid vore utsett for hard kritikk.
Eg skal ikkje her liste opp alle

dei skjelsord som er nytta, og det

vil også føre for langt å gå inn

på realitetane i dei �ene som er

reist. Men eg føler likevel trong

for nokre kommentarar. 

Ved planlegging og bygging av nye
vegar vil der alltid vere grunneigarar som
ikkje får der som dei vil. Nesten ,alle. inn
ser likevel at samfunnsnytten rna ga fra
mom eigennytten. Dei fleste gn.mnavstå
ingar skjer også ener minneleg. avrale. 

I den hersen som no er sett I gang, ser 
vi at misnøgde grunneigarar går inn i 
NarurvernforbLmder Horda.land og bru
kar denne «nøytrale» organisasjonen for 

å fremja sine private inreresser. Andre 
som er imor vegbygging generelr, nynar 
derre høvet til å lamma vegkontorer. Eg 
minnes ein «narurverneD> som skreiv at 
det finst tusenvis av vegalrernariv, og det 
gjeld berre å finne nye, slik ar vegkonto
ret stadig må laga nye aJrernativ, for da 
blir det i alle høve bygd lite nye vegar. 
Beklagar trykking 
Enkelte aviser, som Bergens Arbeider
blad, ser det som si oppgåve å fylgje opp 
med bilder og anna i den grad at forma
tet A3 blir for lite. Det mesr skremman
de i dette er likevel ar redakrøren i Ber
gens Arbeiderblad den 26. mars, 4 dager 
etter BA's dekorasjon av Erling Gjelsvik 
sin artikkel, i en relefonsamrale med meg 
gav urtrykk for at eg hadde korne godr ur 
av det i Bergens Arbeiderblad. Eg tillet 
meg å spørje kva som da må ril for å 
korne dårleg ut der) 

For ikkje å gjere Bergens Arbeiderblad 
urett, gjev eg att redakrøren sitt brev ril 
meg av same dato: 

«Jeg sk,iver til deg for å beklage en 
a1tikkel med angrep pel deg i BA torsdag 
22. mars, på side 3. A1tikkelen ga selv
sagt ikke utt,ykk for BAs syn, men var
en. pe!'SOnlig meningsytring /ra Erling
Gjelsvik, en av de fnlanseme som skriver 
for dc>1zne spalten. 

Jeg er selvsagt likevel ansvarlig for at 
artikkelen kom på tiykk, og beklager 
igjen at det sk:}edde.>) 

Til slutt vil eg takke alle, både innanfor 
og uranfor vegetaten, for den støtte oo 
medkjensle eg har fått i denne tida. 

0 

Eg vtl og takke alle for gåver og merk
semd i høve 6()-årsdagen, ikkje minsr for 
den fine reisa til Aud og meg. 

Josef lvla,tinsen 
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Betongen srrøymer ned i undentassforskalinga 
gjennom heile 12 støyperøyr. (Foto: Geir Brekke) 

Entreprenøren har eige blandeverk på 
Storeklubben. I tillegg blir det cransportcn 
betong frå leverandør på Askøy og Bergen. 
(Foto: Erling Grønsdal). 

!J - VEC I VEST 

Framdriftsplan for 
bygging av brummet på 
Askøysida. (Tcikning: 
Erik Johannesen) 
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A s K ø y B R u A: 

Støypinga av 1..-van: bocnfundamenc cok halvmnna døgn. (Foco: Geir Brekke) 

Største undervass-støypen i landet 
AV GEIR BREKKE 

Askøybrua blir lengste henge
brua i Norden. Også den «usyn
lege» delen av prosjektet er det 
dimensjonar over. Brutåmet ved 
Storeklubben har «førene» trygt 
planta i Byfjorden. Fundamentet 
reiser seg frå 15 og 16 meters 
djup. Undervasstøypen på kring 
1.600 kubikk i kvart av funda
menta er den største i sitt slag i 
Norge. 
Det er 13 meter mellom <lei to under
vassfimdamenta, som er bunden saman 
med 2 m høge dragarar og betongdekke 
øvst, slik at konstruksjonen i dagen alltid 
vil synast som eie heilt fundament i bot
nen på brucårnet. 
Første vibrasjonsstøyp 
under vatn 
Første delen av betongenereprisen har 
gåre svært bra. Framdrifta går ener pla
nen. Arbeidet på Storeklubben scana før 
jul. Forarbeidet t�l støypen har vare klår
gjering av byggJegropa og bygging av 
ranune til forskalingskassa. Her har det 
vore gjon eie solid stykke arbeid av dyk
karar, under streng kontroll av Statens 
vegvesen Hordaland sin byggeleiar for 
betongarbeidet, Terje Holstad, som sjølv 

har dradd på seg dykkareirakra både eire 
og ofte i denne fasen av prosjektet. 

- Er der spesielle sider ved jobben som
bør nemnast? 

- Det er nytta vibrering av berongen.
Ved han av dei 12 støyperøyra er det 
montert ein stav-vibrator som blir trekt 
opp parallelt med støyperøyret. Derte 
krev ei nøye oppfølging av nivå på støy
perøyr, vibrator og betong, slik at ein all
tid har kontroll med at vibratorane er 
godt neddykka i betong når dei blir stana. 

Kontroll 
- Prosedyrene for halitecssikring er
strenge?

- Det er montert ei rekkje måleinstru
ment som gjev opplysningar om belast
ningar under støypen. Måleceller viser 
kor ston strekk den ferske betongen på
fører forsk..1.1.ingsraga Geoceller viser støy
petrykker på forskalinga. 

Temperaturfølarar viser cemperaturuc
viklinga i betongen. På det meste kom 
betongen opp i 65 grader. Den score skil
naden i temperatur mellom midten av 
fundamentet og yttersida, påfører kon
struksjonen store krefter. Dersom det 
ikkje blir teke omsyn til derre, t.d. ved for 
ridleg riving av forskalinga, kan der gje 
skader på konstruksjonen. 

Det vil ta fleire månader før tempera
turen i midten av h.mdamentet er den sa
me sum i ytterkanten, seier Holstad. 

Støyping halvtanna døgn i srrekk 
Dei co bomfundamenta har vore støypte 
har for seg. Det skal stor berongkapasi
rer ril for å gjera ein såpass stor jobb. For 
å oppfyl.la kravet ril berongens stigehas
tighet i forskalinga mårce det leverast 
minst 40 lrnbikk betong pr. eime. Betong
entreprenør Selmer-Furuholmen Anlegg 
har eige blandeverk på Storeklubben. 
Men dette greier ikkje å produsera nok 
berong. Det har i tillegg korne berong
bilar både frå Askøy og Bergen, slik at 
trafikken har vore stor medan sjølve 
støypinga har pågårc. Der vil seia kring 
halvtanna døgn, med ein timeproduksjon 
på gjennomsnittleg 57 kubikk, og ein 
topproduksjon på 80 kubikk i timen. 

Brutårnet reiser seg vidare på Askøy
sida. Til sonunarferien vil båe tårnsøyle
ne stå oppunder 1. rige� der sjølve bruba
na skal liggja, 56 meter over haver. Tid
leg i august vil arbeidet nå 2. rigel, på 
hundre meters høgde. Brutårnec på øysi
da vil vera fullføn ein gong sist i septem
ber i år, med eir toppunkt på 152 meter. 

VEG I VEST - '> 



Giennomslag for eigenregikalkyle: 

Vegvesenet sin eigen del 
av asfaltlegginga i 
Hordaland sec ny rekord 
i år, på grunn av siger i 
4 srørre anl:xxl med 
eigenregikalkyle. 

Asfaltlegging for 2 3 
mill. kr i Hordaland 

'---�-----

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (FOTO) 

Dekkeseksjonen ved Statens veg
vesen Hordaland har med eigen
regikalkyler vunne 4 anlxxlskon
kurransar for asfaltlegging i fyl
ket i år. Samla kostnadsum er på 
23 mill. kr. netto. Dei tre store 
private asfaltentreprenørane her i 
landet har ved dette høvet for 
første gong samsnrndes gjeve an
bod på jobbane i Hordaland. 
Nodest kom nærast, og ligg to

talt 2 mill. kr. over Statens veg
vesen. 
Dette er der store gjennombrotet for Sta
tens vegvesen Hordaland når det gjeld 
bruk av eigenregikalkylar i konkurranse 
med asfaltentreprenørane. Den første 
ERK-sigeren vann Vegvesener på Haug
svær-Kringla i 1989, ein jobb på 1,5 mill. 
kr. 

Prisane drastisk ned 
- Ved dekkejobber1 på Kringla låg vi
godt w1der nest lågaste tilbod Dei priva
te asfoltselskava fekk der ein målestokk
på kva som må til for å kunna konkurre-
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ra med Vegvesenet i Hordaland. Det vi
ser seg ar prisnivåer på private anbcx:I har 
gått drastisk ned sidan den gongen. Dette 
faller i prisnivået har direkte samanheng 
med eigenregikalkylane til Vegvesener, 
seier seksjonsleiar Torgeir Eidsnes til Veg 
i Vest 

- Likevel ligg Statens vegvesen Horda
land under private anbod for 199()) 

- Vi har oppnådd gunsrigare prisar på
råvare og frakt Samanliknar vi våre pri
sar med Nodest sine, så er ikkje skilna
den så veldig stor. Prisskilnaden er rett 
nok 12 prosent for der eine anboder på 
høgtrafikkvegar i Bergen. Men for der 
andre bergensanboder og anboda for 
Voss og Hardanger/Vaksdal er skilnaden 
berre 5-6 prosent mellom billegaste og 
nest billegasre anbod, med Statens veg
vesen Hordaland som det lågaste I.xxlet 
alle plassar. 

Eigenkalkyle på halve 
riksvegtonnasjen 
- Kor omfattande er det arbeidet som no
skal urførasr som eigenregikalkyle i Hor
daland?

- I mengde er der tale om 72.000 tonn,
eller kring 50 prosent av samla tonnasje 
for vedlikehald av riksvegnettet i fylket i 
1990. I tillegg til dette skal vi i eigenregi 

leggja ut 60.000 tonn nytt dekke på fyl
kesvegar i Hordaland i år, seier Eidsnes, 
som stadfestar at Vegvesener med dette 
rek på seg ein større del av den totale 
dekkelegginga i fylket enn nokonsinne. 

- Korleis blir arbeidet organisert?
- Vi køyrer med tre reine asfaltlag (6

mann pluss trafikkdirigentar og bilar). 
Kapasiteten aukar på oljegruslaget, som 
blir supplert med nokre nye medarbeida
rar. 

Samarbeid over fylkesgrensa 
Dekkseksjonen har gode røynsler for 
samarbeid over fylkesgrensa M.a har 
Hordaland lagt penetreringsdekke både i 
Sogn og Fjordane og Buskerud. Denne 
gongen er det innleia eit samarbeid med 
Statens vegvesen Rogaland, som kjøpte 
nytt asfaltverk i fjor. V ed <lei to anboda i 
Bergensområdet er det Rogaland som le
verer asfalten, tilsaman 30.000 tonn. Veg
vesenet sitt asfaltverk ved Stavanger blir 
såleis underentreprenør for Statens veg
vesen Hordaland. Asfalten blir skipa ril 
Bergen, og det er Sandfrakt A/S i Ølens
våg som har fått kontrakt på all frakt av 
dekkemateriale for Vegvesenet i Horda
land for ein 3-årsperiode. 

Asfalten i Vosseområdet skal fraktast 
med båt frå Eikefet, medan oljegrusen til 

Framhald side 19 



Biørgum-Palmafoss: __________ �---

Trygg skLtlev-eg på 
j ern._ban._elin._a 

AV ARNA H. MATRE OG 
REIDUN AARSETH (FOTO) 

Det har i fire år vore arbeidd
ed å få ein gang- og sykkelvegm B' langs E 68_ mellom 1ørgum _og

Dalsleitet 1 Voss. I denne tida
har det og vore på tale å leggja
ed Hardangerbana, og det har

�ore tanken at jernbanelina kun
ne nynast til gang- og sykkelveg.
I 1989 blei det vedteke at Hardangerbana
skulle leggjast ned .. NSB ha_r og srac!!esta

li skal gå graus til trafikkføremal. at na . . ed ak h Med bakgiunn 1 srortmgsv t et ar
Statens vegvesen Hordaland no lagt fram
ein deraljplan for den 1,9 km lang� strek-. 01eUom Bjørgum og Dalsle1tet. omga 
Ungar langs Europavegen 
P' Mala er det i dag kring 50 barn som
s;knar til Bjørgum skule, og <lesse står

på europavegen og vemar på skule
�:sen kvar dag, i seg sjølv ein trafikkrisi-
ko. li 'dr I So På Bjørgum gg 1 ettsp assen. m

, andre plassar i distriktet er det på sku-pa . . , c p• len fritidsaknv1tetane gar ,øre _seg., � et-
rrniddagscid er <lesse barna difor a fmnate ' il f ' k langs europavegen, pa veg t og ra s cu-

]en. 
Det bar vore ein del ulukker på strek-

ninga, til dels med alvorleg personskade.
50() kr. meteren 
I den deraljplanen som er lagt fram har
Vegvesenet st�rt sett brukt �en_ gamle
jernbanelina. V1 har lagr opp til em rom
meleg busslomme på Mala, og det er
gjort framlegg om tosidig busslomme på
Dalsleitet. 

Dersom planen blir godkjent, og vi får
byge gang- og sykkelveg med busslom
mer og avkjøyrsleregu]ering, koster an
legget under 500 kr. løpemeteren. Det er
ein liten sum i vegsamanheng, men nyt
ten er svært stor for dei som dagleg fer
dast i området.

Den nedlagte jernbanelina eignar seg framifrå til gang- og sykkelveg. (Teikning: Irene Ludvigsen). 

Inngår i 7 km
sykkelvegstrekning Bjørgum-Da1sleitet er ein del av ein kring
7 km lang gang- og sykkelveg, som er
tenkt bygd frå Palmafoss til Da1sleitet.
MeUom Palmafoss og Bjørgwn er det
planar om berre å nytta jernbanelina. Det
vil difor ikkje vera naudsynt å leggja den
ne delen ut til offendeg ettersyn.

Bjørgw11-Da1sleitet blir bygd i år. Vibar god tru på at også Palmafoss-Bjørgum kan bli bygd i løpet av året, slik arvi her i løper av 1990 får 7 km med nygang- og sykkelveg. 
Eit atterhald må likevel taka.se, ettersom det internt i NSB den siste tida erreist ny tvil kring stortingsvedtaket 0111nedlegging av Hardangerbana.

VEG I VEST - 7
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Mangelfull arv 
for vedlikehald 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (FOTO) 

Vegvesenet sitt «herredøme» blei 
utvida då vi 1. desember 1989 
ovenok vedlikehaldet av samt
lege fylkesvegar i Bergen. Inn

trykket som festar seg når ein 
trafikkerar dette vegnettet er at 
ein ikkje nett er blitt rikare på 
gode vegar. Problemstrekninga
ne er både mange og lange. Det 
ligg store oppgåver å venta på 
forsterka innsats, samstundes 
som løyvingstakten tilseier at det 
vil gå nokre år før denne delen 
av vegnettet får fullgod vedlike
haldstandard, seier vegmeister 
Amund Holdhus 1 Bergen til 
Veg i Vest. 

- Kva er hovudproblema1
- Vegdekker er dårleg. Vi satsar på å

få rart dei aller verste srrekningane i år. 
Vi legg nyrr dekke på 46 km i 1990, til 
ein kostnad på 15,5 mill kr. 

Den milde vinteren har ført til ar vi alt 
har fått gjort ein del med utbedring av 
grøfter på fylkesvegnettet. Innsatsen på 
derte området har særleg vore konsent
rert om vegar i Fana. 

T ene kwrunar 
- Den våte vinteren har gjeve ei.n god
rest for drenering og avlaupsystemer på
dei nyarva vegane'

- Her er det store manglar. Tette
kummar er eit stort problem i gatenettet. 
Mange er ren og slett overfyllde og fun
gerar i.kkje i det heile reke, seier Holdhus, 
som meiner det vil ra sin tid å viru1a over 
derte problemer. 

Rask reaksjon 
Veg i Vest fylgde Kjell Kvamsdal og 
Kristian Kårbø på cin runde i Bergen 
nyleg. Etter telefon frå privatfolk i Øvre 
Sandviksvei var karane på pletten i løpet 
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av korr eid. Der var det endå eie kurrune
problem å ra seg av. 

- Denne har vore rett i fleire år, sa ei.n
av huseigarane i nabolaget, Alf Magnus
sen til Veg i V est. Det same sa grannen, 
Moritz løland 

De var raske denne gongen, er kom
mentaren frå dei to, før Vegvesener sine 
folk får forklart korleis der heile heng sa
man på fylkesvegnettet i Bergen no. 

Ei skiftordning er innført om vinteren 
i Bergen, for å kunne gje eodå berre ser
vice, seier Holdhus. Kvelds- og narreski.fr 

;; 
. ·� 
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- Her er det potte rett, konsmterar Kjell 
Kvamsdal (tv.), som saman med 
Kristian Kårbø fra vcdlikehaldskorpset i 
Smæns vegvesen Hord'lland ser på eit 
kumrneproblem i Øvre Sandviksvei i 
Bergen. 

sett opp fram til 27. april. Der er no 
innført kveldsskift også i sommarhalvå
ret. Tilboder om ekstraskift i vimer er 
ma. grlUina på eir samarbeid med vakt
sentralen, noko som har fungert svære 
godt. 



_; Suksess også i skisporet: 

langrennstroppen ril 
Horclaveg har hausta 
mange premiar denne 
sesongen. Bak frå 
venstre Knue B. 
langeland, Per Brekke, 
Arild Reigsmd og Erling 
P= Framme frå 
venstre Erling Sæinsland 
og Alf N. T veiL Steinar 
T y.;se var ikkje ril stades
samtidig med
focografen. I 
bakgrunnen ril høyre en 
av «supporæme» i gang 
med oppvarmingen. 

Hordaveg vant alle lagpokalene 
AV ERLING PETTERSEN 

Langrennsgruppa i Hordaveg 
har hatt en hektisk skisesong. 
Det har tildels væn kaotiske for
hold for langrenns.sporten p.g.a 
mangel på snø, og derfor flytting 
og/eller avlysing/utsetting av ter
minfestede renn. Men til tross 
for den vanskelige snøvinteren, 

så har bedriftene klart å avvikle 
fem av ni renn, pluss en stafett. 

Og Hordavegs skiløpere har gjort det 
meget bra i vinter. LJ1.gmessig har lang
rennsgruppa vunnet alle fem lagpokale
ne. Og på sraferren stilte vi med to lag a 
tre mann; og tok gullmedaljene i klasse 
3, sølvmedaljene i klasse 2, etter Framo 
Mix. 

Også individuelt er våre skiløpere med 
og høster medaljer, i alle valører. 

----.-,- ----- --- -- . ---

---- . 
I ' •Y 
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Deltakerne i langrennsgruppa hittil 
har vært Per Brekke, Arvid Reigstad, 
Steinar Tysse, Knut B. LJ1.ngeland, AJf N. 
Tveit, Erling Steinsland, og oppmannen, 
Erling PetterseCL Som avslutning vil opp
mannen benytte anledningen til å opp
fordre flere av Hordavegs medlemmer, 
både kvinner og menn, til å slå følge med 
oss i langrennssporet. For han ver at der 
i bedriften finnes flere aktive langrenns
løpere enn de som allerede er nevnt 
ovenfor. 

I·"'. ' REIDUN NORDGULEN' 
� (1 ', ' I ' 

T V AR V ARMASTE 

førstesekretær ved vedlikehaldsavdelinga, Statens 
vegvesen Hordaland, er blitt nytt medlem av redak
sjonsrådet for Vegdirektoratet sitt blad, «Vegen og 
vi». Tilsette som har framlegg til saker som bør ta
kast opp gjennom dette bladet, kan kontakta Nord
gulen, på tlf. 17 33 39. 

Tips og merknader til «Veg i Vest», bladet du no 
les i, kan stadig ekspederast til 
Geir Brekke, tlf. 17 32 28. 

TAKK 

til Statens vegvesen Hordaland for all hjelp, støtte 
og omtanke, samt blomster, ved min kjære mann 
og vår kjære far, Vemund Brak'Vatnes tragiske bort
gang. 

Oddny Braharne - borna 
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TEMA: KOLONNE 

- Personbilen køyrde 
mellom 2 trailerar, og 
blei kasta ur i mocsen 
køyrefelr under 
kjedekollisjonen. 

Fram til april hadde bilbergings
firmaet i Røldal rykka ut for å slepa 
60 bilar med problem på E 76 over 
Haukelifjell denne vinteren. Ein god 
del av dette er bilar som har vore 
innblanda i kollisjon i samband 
med dårlig sikt og glatt vegbane. 
Det var verst i februar, då 14 bilar 
blei knuste i løpet av ei veke, ifylgje 
opplysningar Statens vegvesen Hor
daland har fått. Bilberginga på Ed
land i Telemark har henra ned 10-11 
bilar med kollisjonskade frå E 76 
denne vinteren. 

Kolonnekollisjon ikkje 
uvanleg på Haukelifjell 

Fem medarbeiclarar frå Statens vegvesen 
var på rerur vestover frå Haukeliseter 7. 
februar, etter konferanse for informa
sjonsmedarbeiclarar på fjellstova lnceres
sa var absolutt til stades for å bli med på 
ein kolonnerur over fjellet. Det skulle 
snart vise seg at vi fekk ein svært realis
tisk prøve, med minibussen ril Statens 
vegvesen Hordaland. 

Dårleg sikt 
Etter ein rimes venting i Haukelirunne
len, starta kolonna i retning vest. Veg-

Tilsaman 7 bilar var 
innblanda i 
kjedekollisjonen ved 
Midtlæger. 
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AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (FOTO) 

vesenet har eigen «nærradio» for E 76, 
som senclar innslag på NRK, program l 
med jamne mellomrom om scoda på ve
gen. Dei hadde ikkje varsla at kolonne
køyring var innføre, etter ar vegen hadde 
vore stengt p.g.a eie vogntog som sro på 
tvers i Auscmannalia ridlegare på dagen. 
Men brøytesjåføren i Haukelicunnelen 
opplyste at vi skulle bringasr vestover i 
kolonne. 

Vi rulla i mcxlerac fare forbi Midtlæger 
brøytestasjon, og var ikkje komne meir 
enn nokre få hundre mecer viclare då det 
tok til å føyka. Sikra blei verre og verre, 
men vi såg personbilen framfor oss. 

V i hadde på den gule varselblinken for 
å gjera oss gcxlc synleg bakover til neste 
bil i kolonna Den nærasce bak oss var 
ein trailer frå Nord-Rogaland, fullasta 
med material 

Pang! 
Plucseleg stogga bilen framfor oss. Det 
same gjorde vår sjåfør, og ale verka kon
trollert. 

Så sa det PANG, det singla i knust 
glas, og minibussen blei kasta flei.re mete
re framover, og inn i bakenden på bilen 
framfor oss. 

Traileren bak oss hadde ikkje greidd å 
srogga, og køyrde inn i vår bil med scor 
kra fr. 

Vi hadde ikkje stunma oss før det kom 
yrrerleg,ire co smeU, med mindre sryrke. 
Bilar lengre bak i kolonna greidde heller 
ikkje å unngå kollisjon med bilen fram
for. 

Personbil mellom to trailerar 
Det synte seg ar 7 bilar var irmblanda i 
kjeJekollisjonen. To personbifar og ein 



Justering av kolonnerutiner 

AV GEIR BREKKE

I løpet av _vinter�n er det gjort
visse justenngar � opplegget for
den kolonnekøynnga over høg
fjellet som Statens vegvesen Hor
daland har ansvaret for. Dette

. eld organiseringa av kolonna
�g ei innskjeiping av farten som
bilar i kolonna skal halde over
vidda. 

I.. 
De ar etter initiativ frå vegsjefen i Hor

dal:;d at justeringane blei_ innført. Bak-
nnen var m.a. fleire trafikkulukk

7
r un

�: kolonnekøyrin� på hordalandss1da av

E 76 over Haukelifjell, der Starens_ veg-

Kolonna skal organiserast slik at runge bilar kjem først, og mindre bilar bak. 
(Arkivfoto: Erling Grønsdal) 

Telemark har ansvaret for vmtervesen 
vedJikehaldet. 

Deling av kol?nna. , . 
_ [)en eine jusrennga gar ut pa at v1. de-

lar kolonna, slik at tunge køyrety k1em 

f mme og små bilar bak. Men det er
:Sept f;r å plassera ein tung_ bil aller ba

k rst for å samla kolonna, seier oppsyns-
1:a� Hans Myklacun i vedlikehaldsom

råde R5 til Veg i V est. 

- farten til kolonna er vel og medver

kande for å få bilane trygt fram over fjel-

let? 
- Ver og føretilhøve tel med for farts

. åer. Men det er ikkje aktuelt å halda 
�:ir enn 40 krn/t i kolonne. Når sikta 

ai]er kunne ikkje køyrast vida.re, og 
�årre rakast med bergingsbil. Heldigvis 
ppsto det tilsynelatande ingen person

�kade utover at fleire klagde på nakke
smen'er, noko som ikkje er uvanleg når 
ein blir påkøyrd bakfrå 

Ein personbil som køyrde mellom to 
cunglasta rrailerar blei pressa ut til vens
tre, og var kraftig samanknekt. 

Ein stasjonsvogn måtte forlatast av fa
milien på 5, etter å ha blitt pressa lengre 
og lengre inn under traileren framfor, et -
ter kvart som fleire av bilane bak køyrde 
inn i kjedekollisjonen. 

Llggjesete 
I personbilen som sto framst i kjeclekolli-

er dårleg er det som regel aktuelt med 
endå lågare fart. Det kan vera tale om å 
halde berre 5 km/ t for å berga kolonna 
over fjellet, seier Myklacun 
Ti meter høge kantar 
I motsemad til førre vinter har det ikkje 
vore innført full vinterstenging. Sjølv om 
vegen har vore meir stengt enn open i 
periodar, har det vore gjort mykje for å 
rydda vekk snø, for m.a. å unngå det 
langvarige og tunge opningsarbeidet ein 
hadde på Hardangervidda i april i fjor. 

Fresing og brøyt.ing har pågått så sant 
vertilhøva har gjort det mogleg, og utsty
ret har vore operativt. I dagane før vin
terferieveka tidleg i mars hadde ein korne 

igjennom med fres etter ein periode med 
stengt veg. 

sjonen, blei seta lagt flate av den kraftige 

smellen. Det same skjedde med dei seta i 
Vegvesenet sin buss der det sat folk un
der kollisjonen. «Vi oppdaget at alle biler 
foran oss plutselig var forsvunnet. Vi be
fant oss i det score, hvite intet». Slik for
tel passasjeren i bilen som stogga først, 
om korleis dei oppfatta sicuasjonen like 

før storparten av kolonna blei ståande 
fast Framfor seg hadde dei eir vogntog 
frå Hydro Pharma lasta med etsande ves
ke. Den og 5-6 andre små og særre bilar, 
forsvann vidare vestover fjellet. 

Etter kring 30 minutt kom brøytebilen 
som førte kolonna, attende til Midtlæger, 
saman med to bergingsbilar frå Røldal. 

Kolonnekøyring blei iverksett laurdag 
3. mars. Ein av personbilane køyrde inn i
snøkanten og blei ståande fast. Det føyka 
fort til med snø kring bilane, samstundes
som Vegvesenet fekk problem med fre
sen. Veret blei berre verre utover dagen, 
og folk måtte til slutt evakuerast med 
snøscooterpatrulje, og tok inn på Halne
fjellstove.

Det gjekk 3 veker før alle dei inne
sperra køyredoningane var blitt trekte ut 
av snømassane att. 

Sidan har vinteren herja vidare på vid
da. Før påske var brøytekanrane komne 
opp i 10 meters høgde på dei mest utset
te plassane. Med slike tilhøve må det ve
ra godt ver for at trafikken kan sleppast
laus på Rv. 7. 

Radiosambandet mellom brøytestasjonen 
på Haukeliseter og brøytebilane i kolonna 
var ute av funksjon ein periode etter 
smellen. Frå brøytestasjonen blei det et
terpå sagt at det var ei såkalla «gløppe», 
ei snøbyge med sterk vind, som hadde 
ført til null sikt, og dermed stogg for de
lar av kolonna Både bilbergingsfolk og
Vegvesenet sine mannskap på Haukeli
sæter meiner det var fleire kollisjonar un
der kolonnekøyring for 4-5 år sidan enn 
det som har skjedd denne vinteren. Far
ten i kolonna er redusert. Dessutan skal 
det mindre til før ein stenger vegen no 
slik at kravet til å sette i gang kolonne�
køyring er blitt screngare. 
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Administrasjons.5jef Egil T. Pedersen debuterte som lunceænnar då gjennomslagssalva gjekk i Hagaåsen. Skytebas Magne Trengereid, anleggssjef Bengt 
Drageset (dels skjult) og seksjonsleiar Jan Elvøy i cunnelseksjonen, Smæns vegvesen Hordaland, var alle konsulentar under ænningseremonien. 
(Foto: Knut B. Lmgeland). 

Hagaåstunnelen ferdig 1
0 

ar 

tidlegare �nn planlagt 
«Samnanger-standard» til grunn for semare prosjekt 

AV GEIR BREKKE 
Fredag 23. mars kunne admini
strasjonsjef Egil T. Pedersen 
renne lunta for gjennomslagssal
va i den 1.640 meter lange Ha
gaåstunnelen på E 68 i S�
ger. Arbeidet med fullføringa 
held fram for fullt, med sikte på 
at trafikken skal kunna slepp-ast 
gjennom den nye E 68-ronnelen 
aust for Tysse før fellesferien i 
sonunar. Statens vegvesen Hor
daland greier såleis å ha runne
len ferdig 1 år tidlegare enn 
opprinneleg planlagt. 
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Arbeidet på tunnelen blei forsert gjenn
om ekstraløyvingar, med anleggstart i 
september 1989, eie halvt år før opprin
neleg plan. 

Gode røynsler med datarigg 
I Hagaåsen har Statens vegvesen for 
første gang teke i bruk datarigg for tun
neldriving. Første oppdraget skulle i ut
gangspunktet vera ein test, der ein ville 
prøva ut riggen på ulike mårar. Men 
mannskapa har vore ivrige erter å opp
nå resultat, så alle finessane som riggen 
kan brukasc til er ennå ikkje gjennom
gått, opplyser seksjonsleiar Jan Elvøy i 
tunnelseksjonen ved Starens vegvesen 
Hordaland. 

- Kva fordelar har ein oppnådd med
riggen 1 

- Datariggen gjev oss betre resultat
både på sikring og rensking. Det har 
blitt mindre bolting enn ved bruk av 
konvensjonell rigg. Vi får ein meir nøy

aktig profil, og der blir færre srrosse

punkt. 

Ny standard sett 
Svært god innsats av tunnelmannskapa,

skiftordning og godt utstyr er årsak ril at

ein kan ta tunnelen i bruk alt sommaren 

1990. 
Det har vore sprengt ut 84.000 ku

bikk fast fjell frå tunnelen. Største inn
drift pr. veke har vore 75 meter. 

Under ei samkoma etter gjennomsla
get rosa anleggsjef Bengt Drageser run
nelseksjonen for innsatsen. Det er lagt 
ned eir imponerande stykke arbeid, med 
framifrå produksjonsresultat. 



Det er investere 7 mill kr. i ny datarigg. 
Forvenmingane våre er innfridde med 
klar margin. Emreprenørane har fylgd 
innsatsen nøye, og dei vil nok koma etter 
med slike investeringar på nmnelsida. 

Drageset konstaterte at drivinga er 
gjort på drøye 6 månader, med ein 
gjennomsnittleg månadsproduksjon på 
godt over 250 meter, eir svært godt resul
tat. 

Det var difor ikkje vanskeleg for meg 
å få srøtte til ei budsjettmessig omdispo
nering, slik at vi kan opna tunnelen alt 
denne sommaren, sa Drageset, som slo 
fast at det med forseringa av Liaros og 
Hagaåstunnelen er sett ein «Samnanger
scandard» for tunneldrift i Statens veg
vesen, som bør leggjast til gnmn for sei
nare prosjekt. 

Miljøtunnel 
Hagaåstunnelen er ein del av det nye 
veganlegget gjennom Samnanger, som 
avløyser noverande E 68 forbi Haga og 
Tysse. I desember 1988 blei første parsel
len opna, med ny tunnel forbi Liaros. 
Distansen mellom Bergen og K vamsko
gen vil bli 2,8 km kortare når den nye 
Hagaåstunnelen blir opna i sommar. 

Ordførar Brynjulf Hernes i Samnanger 
takka Vegvesenet for vel utført arbeid så 
langt. Han legg vekt på at Haga,15tunne
len blir ein miljønmnel for Tysse og Ha
ga, som slepp all gjennomslagstrafikkefl 
A sleppa lufrureining frå lange omkøy
ringsvegar ved hjelp av nye nmnelar må 
vera ein fordel mange plassar. 
Eigenregikalkyle 
U canom tunnelanlegget bar det vore teke 
ut store fjellmasser til ny vegline, særleg 

Velfortjent skål ener gjennomslagec. Fra venstre Ordforar Brynjulf Hernes, Samnanger, anleggsleiar 

John 0. Bjørge og skytebas Magne Trengereid. (Foto: Knut B. Langeland). 

på Nesodden ved Gjerde. Her vann Sta
tens vegvesen Hordaland anbodstevlinga 
med eigemegikalkyle. 

Samnanger kommune har reke band 
om den delen av massane som ikkje 
Vegvesenet bar brukt til vegfylling. Der 
er tale om kring 62.000 kubikk som er 
komen til nytte på ny småbåthamn med 
molo i Gjerdsvika, barnehagetomt i Ad

land, utvida uteareal ved aldersheimen, 
utbyggingsområde for serviceanlegg ved 
Bjørkbeim og ein del mindre komn1unale 
veganlegg. 

Kostnad: 60 mill. kr. 
Hagaåsrunnelen går mellom Gjerdsvika i 
nord og Frølandsvamec i sør. Den 117,5 
meter lange Straumen bru knyter nmne
len ril eksisterande E 68 ved Frølandsvar-

nec. Der er byge ein betongbjelkebru i 5 
spenn over elva ved sørenden av Frø
landsvamet. 

U oder anleggsarbeidet på Hagaåsnm
nelen bar det vore eit arbeidsuhell Tun
nelarbeidaren er urskriven frå sjukehuset, 
og bar ikkje fått varige skader erter uluk
ka i januar i år. 

Det totale kostnadsoverslag for den 
parsellen som blir opna i sommar er på 
(-JJ mill. kr. Meterprisen for Hagaåsnm
nelen var venta å bli 20.000 kr. Resultatet 
ligg rruleg noko lågare, grunna god drift, 
og berre fjell enn venta, særleg i nord
legasce delen av tunnelen, opplyser Jan 
Elvøy til Veg i Vest. 

- Ligg arbeidet i rute til opning før fel
lesferien? 

- Vi tek ferie når vi er ferdig.

Glade vegvesenålsene framfor nordenden av runnelen, i Gjerdsvika Frå venscre runnelmannskapa Per Scein.-u- Ekæ, Per Hagesæther og Magne Trengere·d 
vidare Øystein Birkeland, Jan Elvøy, Egil T. Pedersen og John 0. Bjørge. (Foto: Geir Brekke) 1 '
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A N L E G G S D R I F T A: 

Frå førsæ formannsamling. Ved framste bord Helge Haukeland (Lv.) og Tor Drevsjø. 

Formannskurs rried vekt 
på leiaropplæring 

AV NILS J. ROSNES OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Anleggsavdelinga har no reke 
til med kurs for formenn i 
anleggsdrifta. Kurset er lagt 
opp med 2 samlingar, den 
første var frå 20-21. mars og 
den neste vil gå frå 7-9. mai. 

I første omgang er 21 faste og mellom
bels formenn innkalt til <lesse samlingane 
og det er meininga å arrangera eir tilsva
rande opplegg for <lei resterande formen
nene, m.a. alle formennene i tunneldrifta 
Det vil då og bli høve for <lei som idag 
ikkjc er formenn å søkja om å få delta, 
dette for å sikre rekkn1teringa til denne 
viktige yrkesgruppa i vegarbeidsdrifta. 
Det vil bl.i ei intern utlysing i haust og 
neste kurs vil bli avvikla seinhaustes/ 
vinter 1990-91. 
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Sterk medverknad 
Formannskursene vil ikkje avløysa eksi
sterande fagutdann.ing, fagbrev oL, men 
vera eir supplement, ei oppdatering på 
det som har skjedd av utvikl.ing på den 
tekniske sida, nye krav i vegnormalane, 
og fokuserar på dei mål og satsingsom
råder vi i anleggsdrift legg opp til. 
Til <lesse emna nyttar vi interne forelesa
rar, ingeniørar og oppsynsmenn med er
faring frå anleggs- og vedl.ikehaldsdrifta. 
Vi legg og opp ril ein sterk medverknad 
på kurset frå deltakarane, i form av grup
pearbeid og d.iskusjonar. 
Av emnene kan nemnast: 
- HandJingsplanar, personalplanar, kon-

kurranseevne og eigenregikalkyler.
- Kvalitetssikring - kvalitetskontroll
- Drenering
- Nivellering
- Mask.ind.isponering - ressursutnytting
- Driftsplanar - komidsplanar
- Rapportering
- MåJoppnåing - finish
- Arbeidsvarsling

Nøkkelrolle 
Eir anna viktig satsingsområde er leiar
opplæring, og dette emner blir der tyngs
te på kurset. Vi vil her nytte forelesarar 
frå konsulenrfirma Rogaland Næringstje
neste. 

Stikkord: 
- Arbeidsleiarens oppgåver
- Arbeidsinstruksjon
- Arbeidsmotivasjon
- Samarbeidsforhold
- Kommunikasjon
For kvart �mne skal deltakarane gje ei
�kriftleg til�akemelding, vurdering av
mnlegget, slik at vi kan justere kursen 
forbetra emna til seinare samlingar.

' 

. Som _anleggssief Bengt Drageser sa iSitt oprungsmnlegg: «Formermene våre ianleggsdrifta er ein sers viktig yrkesgrup
�- Det har I kraft av sin nære rilknytrung til der urførande ledd, ein nøkkelrolle og. ei� unik posisjon, og mogeleghett ril a paverka det ferdige resultatet.»

Kursleiar er avd.ing. Nils J Rosnes

. J 



Fra Vegvesenet sin stand i Tromsø. 

Bergen prøver salt
oppløsning neste vinter 

AV ØYSTEIN KOLAAS OG 
USA SUNDSTRØM (foto)

Statens vegvesen Hordaland stilte 
med 9 delegater under PIARCs 
8. vinterkongress, som ble arran
gert i Tromsø i mars. V� fikk en 
gjennomgang av hele vinterved
likeholdet av vegnettet, med vekt 
på nye teknologiske løsninger. 
Det ser blant annet ut til at bruk 
av saltoppløsning nå har fått inn
pass i de andre nordiske land. R2 
har besluttet å sette opp to en
heter med saltoppløsning i Ber
gensområdet neste vinter. Salt
oppløsning gir en halvering av 
saltforbruket. 

Delrauere fra Hordaland var Jann B. Jeno 
sen, Øivind L. Søvik, Lars Kleppe, Olav
Lundstad, Odd Sæveraas, Torleif Øye

Tveit, Arne Eide, Johannes Tufteland og
undertegnede.
Haugevis med asfaltslitasje 
Vedlikeholdssjef Øivind L Søvik holdt fo
redrag om piggdekkslitasje i Hordaland
under kongressen Særlig innnykk gjorde
en illustrasjon der Søvik viste hvor store
mengder asfalt som slites vekk under de
spesielle vinterforhold vi har hatt de siste
årene, med en årsslitasje på 33.000 ronn.
Der er tall som gjør inntrykk, viser det
seg.

Interessant var der å registrere ar japa
nerne sliter med tilsvarende problemer. I
miljøvernets navn n-odde våre japanske
kolleger at de vil innføre piggdekkforbud
i 1991.

En foreleser fra Vest-Tyskland kurme
legge fram tall som viser at ulykkene re
duseres med ca. 70 prosent etter at vegen
er salrer.

Han viste også at samfunnet sparer
store beløp på er effektivt varslingssy
stem rd trafikantene.

Realistisk demonstrasjon 
Demonstrasjon av maskinutstyr sto selv
sagt på programmet under vinterkon
gressen Tromsø viste seg fra sin mest
vinterlige side, og det blåste full storm
under denne delen av arrangementet, slik
at deltakerne hadde mer enn nok med å
holde seg fast. Værforholdene var visst
ikke gunstige for snøfresprodusemen fra Mellom-Europa Etter 2 ukers transporttil Tromsø for å selge produkter sitt kjørte maskinen seg bom fast etter 2 metersfresing i godt lende på utstillingsområdet. Nytt ellers: En diagonalplog som kanvariere ryddebredden fra 3 ril 4 meter. Enkombinert komunnalblad og slapseplou med slapseelementer montert bak hoved�plogen. Denne tror jeg vil være til stornytte på våre saltroder. 

Hordalandsdeltakerne fikk med seomange gode ideer som det kan arbeide°videre med i 90-årene. Dessuten va�Tromsø en hyggeLig by. 
Undertegnede har alle rapporter og foredrag som ble holdt under kongressentil bruk for de som er interessen.
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Jan Elvøy (r. v.) og Lm; Håkon Seim på «briefing» i det japanske vegdirektoratet. 

Varsclskilt sum informerer om farer er vanlig på japanske tunnelanlegg. 
(fo!O: Jan Elvøy). 
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Renhold er viktig for japanske nmnclarbeidcre. Her f>åf.>år skopuss før 
anleggsbrakken blir entret. (Foto: Jan Elvøy). 



Tunnelbefaring i Japan: 
------------

Nyttige tips om sikkerhet 
Norge bedre på driving 

AV GEIR BREKKE 

-Japanerne er kommet lengre
enn Norge når det gjelder sik
kerhetstiltak for tunnelarbeid. Vi 
fikk mange nyttige tips med os.5 
hjem på dette området. �� det 
gjelder selve runneldnvmgen 
oppnår vi bedre resultater i Nor
ge enn i Japan, sier leder for run
nelseksjonen, Jan Elvøy, etter en 
studieror til Japan, Singapore og 
Hong Kong sammen med kolle
ga Lars Håkon Seim fra Sogn og 
Fjordane. 
Bompenger er løsningen på veibygging i 
Japan, i enda større grad enn i Norge. 
Alle nye hovedveger blir finansiert med 
en etler annen form for kjøreavgift. I To
kyo-områder betales der 1 krone pr. km 
for å benyrre mororvegen. Der er med 
andre ord ikke mangel på penger til nye 
vegprosjekter. 

Strenge kvalitetskrav 
- Hvordan er halirerskravene sammen
lignet med norske forhold?

- Alle runneler blir srøpt ur. Byggher
ren har erstatningsansvar dersom det f. 
eks. faller en stein ned fra runnelveggen. 
Full utsrøping er gjennomført konse-
1...,ient til nå, for å oppnå maksimal sik
kerhet, uten at det alltid er snakk om dår
lig fjell Inntrykket er at japanske runne
ler er oversikret, og veimyndighetene 
vurderer nå å lempe noe på disse krave
ne. 

Samnanger dobbelt så god 
- Hvordan kommer vi ut produksjons
messig sammenlignet med tunneldrift i
Japan?

-Hos oss tar selve drivingen (J) pro
sent av kostnaden, mens japanerne bru
ker mest på etterarbeider. Japanerne har 
ikke prioritert kostnadseffektivitet på 
samme måte som oss. Salvene er halv-

parten så lange som våre. De sier selv at 
derre skyldes dårlig fjell Men det fjellet 
vi så var ikke særlig dårligere enn det vi 
er vane med her hjemme. 

Japanerne har et strengt regelverk, 
som styrer tunneldriften. Sikkerheten for 
de ansatte har første prioriter. Det føres 
nøyaktig skadestatistikk. Får en entrepre
nør for mange skadetilfeller, blir bedrif
ten utelukket fra starskomrakrer i 1-2 år. 

Ved nmnelanlegg vi besøkte kunne 
man vise til et ukeresultat på 35 meter, 
inkludere betongsprøyting. På vårt siste 
tunnelanlegg i Hagaåsen oppnådde vi det 
doble av denne produksjonen. Og da skal 
vi huske at japanerne har 50-60 prosent 
srørre mannskapsstyrke, som arbeider (J) 
timers uke, mor 33,6 i Norge. 

Klasseskille 
-Er ikke japanerne interessert i rasjonali
sering?
-Spørsmålet om srørrelsen på arbeids
styrken opptar ikke japanske entreprenø
rer i samme grad som i Norge. De ser
ingen avgjørende kopling mellom kost
nadstall og antall ansatte.

En annen sak er at det i svært liten 
grad er delegert ansvar til runneldriverne. 
De har ikke våre syn på medarbeiderne 
som en faglig ressurs. 

En merker i det hele tatt en betydelig 
sosial avstand mellom anleggsledelse og 
mannskap. Her kan man trygt snakke 
om et klasseskille, sier Jan Elvøy, som for 
første gang måtte kle seg i mørk dress på 
tunnelbefaring, for å «matd1e» de lokale 
tunnelsrørrelser. Arbeiderne bukket og 
skrapet for anleggslederen overalt. 

Arbeidsmiljø 
-Hvilke tips fikk du med hjem på ar

beidsmiljøsiden? 
- Det kan gjøres atskillig med for

holdsvis enkle tiltak. Vi bet oss blanc an
net merke i at man var flink til å gjøre 
de ansatte oppmerksom på farer, ved 
bruk av lys og gode skilt. 

- Er innsatsen mor støv- og gasspro
blem like sterk som tiltak mot stein
sprang? 

-Her har vi strengere krav i norske
tunneler. Faregrensen for nitrøse gasser i 
Norge er på 2 ppm, mens grensen er 20 
ppm i Japan, med andre ord det tidoble. 
Også for CO-gass er japanerne villige til 
å tolerere mer. Deres grense er på 100 
ppm, mens vi Norge ikke tillater høyere 
konsentrasjon enn 35 ppm, sier Jan El
vøy, som minner om at norske normer 
gjelder for 8-cimersdag, mens japanerne 
arbeider i et mer utsatt miljø i 12 timer 
pr. dag. Vi er med andre ord mer opptatt 
av langtidsvirkningene for tunnelarbeide
ren enn japanerne. 

Datariggen «parken» 
-Er japanerne kommet lengre enn Sta
tens vegvesen Hordaland når der gjelder
bruk av datarigg?

-Japanske runnelenrreprenører prøvde
datarigg for 10 år siden. Resultatene var 
dårlige, og man ga seg med forsøker. 
Blanc annet viste det seg at maskinene 
var for ømfindtlige for miljøpåvirkninger 
fra vann og sprenggasser, problemer og
så norske entreprenører hadde på samme 
tidspunkt. 

Vi besøkte også den srørste riggleve
randøren i Japan, som også viste interes
se for å se nærmere på vår datarigg. Man 
innrømmer at datateknikken har gjort 
store framsteg siden man sist forsøkte 
seg på datarigger i Japan. På bransjehold 
i Japan innrømmes det derfor at dette 
burde prøves på nyrr. 

Bot for treg betaling 
- Dere besøkte også Hong Kong?

-Vi var innom Hong Kong på hjem-
vegen, og så blant annet på et prosjekt 
med en ny 4-feltsrunnel i 2 tuber, som 
skal avlaste en eksisterende 2-felcsrunnel 
av standard som gamle Eidsvågscunnel, 
med en trafikk på 3.000 biler i timen. 

Trafikkulruren var langt ifra mønster
gyldig, og her var det blanc annet lysstyrt 
glidelåskjøring. Siden det bare var grønn 
og rød farge satte systemet virkelig krav 
til reaksjonsevnen. 

Også her ras det inn bompenger. Det 
var i bnik en bod for de som har akkurat 
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MASKIN PROSJEKTET 

Effektiv eigendrift 
krev politisk styring 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (FOTO) 

- Maskindrifta i Vegvesenet skal
vera med å gje oss ei effektiv og 
konkurransedyktig drift. Eit vik
tig vilkår for å oppnå dette er 
politisk styring gjennom <lei mål 
og den strategi som ligg i Norsk 
veg- og vegtrafikkplan. Vi ventar 
no på at departementet skal gje 
klarsignal for «Prosjekt maskin» 
for Statens vegvesen Hordaland, 
slik at dette kan gjerast gjeldande 
frå 1991 av, seier hovudtillits
mann Jens Tveit Aga til Veg i 
Vest. 

Vegdirekrorarer har forlengsr lagr fram ei 
positiv innstill.ing i saka. Medan vi vemar 
på at departementet skal vurdera dette 
sentrale spørsmålet for maskindrifta i 
Vegvesenet, informerer vi samferdsle
nemda i Smrringet om vårr syn på saka. 
I samarbeid med arbeidsmannsforbundet 
i Sogn og Fjordane inviterre vi nyleg 
stortingsrepresentant Kjell Opseth til å 
vitja Hordaland. Han er Ap sin frak
sjonsleiar i samferdslenemnda. 

Pass i viserande 
Hordaland har saman med Nordland sra
tus som prøvefylke for maskinprosjektet. 
Men vi får ikkje gjennomføre vesenclege 
encL:ingar i maskinforvaltn.inga før avde
linga får høve ril å invesrera ur frå krav 
ril effektivitet og konkurranseevne. forst 
når vi kan driva maskinavdelinga ur frå 
bedrifrsklkonomiske kriterier kan vi få do
kumentert at vi er konkurransedykrig 
med privat maskindrift, og rapportera 
urn derre til departement og storting. 

l dag er stoda at avdel.inga slit med 
srn[t nyinvcsreringar. Følgene er at vi får 
cin stadig meir forelda og unlbjonelJ ma
skinpark. 

Vi har gjennom fklrebu.ingar til ma
skinprosjekrct skapt engiL�jernem i avcle
ling,1. Dci signala sum kjern gjenrnun 
budsjett og mang.lande politisk avklaring 
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for mask.inprosjektet, kan verka passivise
rande, seier Tveit Aga. 
Private monopoltendensar 
- Vegvesenet har gjennom mange år va
re med på utvikling av maskiner og ut
styr for ein meir rasjonell vegarbeidsdrift.
Våre eigne maskiner dekkjer berre ein li
ten del av den totale entreprenør- og
maskin.innsats i Vegvesenet.

Skal Vegvesener sikra ei rasjonell drift 
må vi syta for at der blir konkurranse 

Frå venstre 
hovudtillitSmennenc 
Audun Aasebø, Sogn 
og Fjordane og Jens 
Tveit Aga, Hordaland, 
stonin&'Srepresemam 
Kjell Opseth og 
vegsjef Josef 
Maninsen. 

mellom privat og offentleg drift. Det sy
nes no å vera tendensar til monopolise
ring i den private marknaden, noko som 
gjer det ekstra viktig at Vegvesenet har 
ei viss eigenmask.indrift. 

- Den detaljstyring av mask.inkjøpa
som vi har sen dei seinaste åra, har ført 
med seg at vi sit med ei rekkje gamle og 
urasjonelle mask.iner som gjev oss aukan
de kostnader. Dette er lite effektivt, seier 
Jens Tveit Aga. 

SPRAK OG LIKESTILLING 
AV ÅGE ANDERSEN OG KATRINE MYKLESTAD (TEIKNING) 

125 år med mannsdominans i 
Statens vegvesen har farga språ
ket og kulturen vår. Den største 
fagforeininga hos oss er Norsk 
arbeidsMANNsforbund. Også 
mange er med i Norsk tjeneste
MANNslag. Og båe desse for

bunda har kvinner som med
lemmar. I tillegg skal <lei visst
nok ha mange kvinnelege med
lemmar. Det får vi no tru, etter
som kvinnelege søkjarar stadig 
vert føretrekte til stillingar i Sta
tens vegvesen. 

Ved vegkontoret i Hordaland har vi ein 
del tillitsMENN. Men og ein del tillits
l(ViNNER. Her har vi kan hende 
språkleg likestilling, men elet føresett at 

FOR™,q 
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vi veit kjønnet på den som har tilliten. 
Og det er ikkje alltid like lett å vite. Men 
her er nye ord på veg inn. Tillitsmanns
apparatet er eir langt og tungt ord. Til
li�sappararet er betre. Og i staden for til
litskvinner og -menn har vi tillitsvalgte. 

Negative kvinneord 
Språk er makt. Språk kan nytt.ast til å 
halde folk nede. Det har ikkje minst 
kvinnene fått kjenne. Tenk på kva posi
tiv df1m som ligg over alle mannsorda: 



Nest best i landet 
-----------

Kritiske auge saumfarar <lei fleste

sider av verksemda ved Statens
vegvesen Hordaland. Også be
driftsbladet har vore vega og vur

dert av fagfolk på området. Kon
klusjonen er at « Ve_g i V est>� er

det nest beste av de1 55 bedrifts

blada som tok del i konkurran

sen om «Årets bedriftsavis

1989». Det er informasjonsforen

inga i Norge som skiF til den

ne tevlinga annakvart ar. Juryfor

mannen, informasjonsjef Even
Trygve Hansen i industrikonser
net Alcatel STK, seier at det var
svært jamnt mellom dei to frems
te prisvinnarane.

l. prisen gjekk til «K-aktuelt)), månads
avisa ei! Kreditkassen, med 8 faste med
arbeidarar, og eie informasjonsbudsjett i
konsernet på kring 40 mill. kr. 3. prisen
gjekk ei! eie _anna bankko�rn, �'olcus
Bank Og inrumellom der kila altsa Sta
rens vegvesen Hordaland seg, som den
einaste av offentlege etater på lista over
dei som nådde opp i tevlinga denne gon
gen.
Grunngjevinga 
Ucanom nernnde Hansen, som tidlegare 
ma har vore redaktør for Scanorama
(SAS-bladet som ligg i flysete-ryggene), 
var desse med i juryen for bedriftsavis
prisen: Redaktør Reidar Z Lundquist,
Dagbladet, redaktør Jan Amundsen, bla
det Kampanje (tidsskrift for marknads-

Mannfolk, mannskap, manneætta, man
ne seg opp, og så vidare. Der er ikkje der
sa.irune med spinnesida Ordet kvinnfolk
kan no vere både og. Dei mest positive
mannsorda har ikkje tilsvarande kvinne
ord Til gjengjeld finsr ei så stor mengd
negativt lada kv�eord at ei�n) treng eie 
heilt leksikon for a få plass ril det 

Kom med gode framlegg! 
OppsynsMENN og fod'vfENN er med 

Redaktør Geir Brekke (Lv.) blir gratulen av juryformannen, informasjonsjef Even Trygve Hansen i Al
rutel STK under prisutdelinga på informasjonsdagen i Oslo (Foto: Maj-Britt Dahl). 

føring) og infosekr. Inger Helen Roksech, 
Næringslivets Hovedorganisasjon. 

Vi siterar deira grunngjeving for 2. 
prisen til Veg i V est: 

«Et bedriftsblad i noe uvanlig format. 
Veg i V est har godt stoffinnhold, frodig 
språkbruk - samt høy billedstandard 
Den er meget variert innenfor de ram
mer man arbeider uc fra Lay-out er ryd
dig, men bladet kan noen ganger balanse
re litt når det gjelder farve/ effektbruk. Ju
ryen vil tro at bladet skaper lagånd og 
stolthet blant de ansatte i Vegvesenet i 
Hordaland Når det gjelder tittelbruk har 
juryen merket seg to stk.: «Vegen gir ny 
kveik for Toska» og «Vegen er bra, brua 
er ferdig, og eg lever!» 

få unntak menn. Men treng manndomen 
liggje i tittelen? Vi i likestillingsutvalec 
meiner nei. Eir av måla våre er å få fleire 
kvinner inn i mannsdominerte yrke. Vi 
lokkar dei neppe inn med alt i utgangs
punktet å signalisere at dei helst burde 
vere menn Vi vil difor oppmode folk til 
å komme til oss med alternative kjønn
snøytrale namn på desse stillingane. Får 
vi inn gode forslag, vil vi gå vidare med 
saka og prøve å få Vegvesener til å nytte 
dei nye stillingsnamna 

Forts-ette/se fra s-ide 6 

fylkesvegane i same området kjem med 
skip frå Matre. All asfalten til Hardanger 
(strek.ningar på E68 mellom Granvin og 
Kvamskogen) og Rv 13 Vaksdal-Dale, 
kjem frå eige anlegg på Eikefec:_ 

Streng oppfølging 
- Dekkelegging grunna på eigenregikal
kyle krev god oppfølging?

- Vi opprettar eigne underkostnadsted
for kver parsell, og kvert av dei fire an
boda inneheld sjølvsagt mange parsellar. 
Dette er nødvendig for å kunne ha ein 
god økonomistyring av oppdraga K vali
tetsoppfølginga av jobben blir som når vi 
konrrollerar kvaliteten på entreprise. 

- ERK opnar for bonusløn til asfalt
laga? 

- Føresetnaden for eksrrafortenesre til
folka våre er at oppdrager kjem ut med 
overskar i høve til anbod. Dessucan må 
sjølvsagt kvaliteten vera fullt ur t.ilfreds
srillande, seier Eidsnes, som reknar med
ar alle dei 4_ asfalt-o_ppc:lraga på eigenregi
kalky!e er_ 1 gang 1 løpet av april/mai.
Leggmga I Bergen og Hardanger skal ve
ra fullføn !ør ferien, medan oppdraga i
Vosse-omradet held fran, også etter fel
lesferien. 
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Anleggsjef i Bots"7"ana 

AV GUNNAR TUNESlVElT 

Då Gunnar Tunestveit pakka 
kufferten for å reisa til Afrika i 
fjor ba Veg i V est han om å sen
da oss ein rapport frå anleggs
drifta under dei sørlege breidde
grader. Her kjem den. 

Botswana er på kring 582.000 kvkm, og 
har kring 1,2 mill innbuarar, som stort 
sett bur langs hovudvegen som går 
nord-sør gjennom landec. .Kalahariørke
nen dekkjer mestepanen av landet, og 
strekkjer seg og inn i grannelanda Sør
Afrika, Namibia, Zambia og Zimbabwe. 

Botswana er ikkje noko fatig land. 
Kvegdrift har tradisjonelt gjeve gode inn
tekter. I dag er diarnanrutvinning domi
nerande. 

Der er berre drøye 20 år sidan Botswa
na blei sjølvstendig nasjon, etter tidlegare 
å ha vore britisk protektorat. Ser du på 
gamle atlas er landet kalla Bechuanaland. 
I dag er Botswana eir utviklingsland, med 
mange slags «ekspertar» og direkte øko
nomisk hjelp frå industrilanda i nord. 

Rask vekst 
Arbeidsplassen min er i bovudscaden Ga-

Avd. ing. Gunnar 
T unestvcic, Statell5 
vegvesen Hordaland, er 
for tida oppteken med 
vegbygging i Botswana 
i det sørlege Afrika 
<Teikning: Erik 
Johannesen). 
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borone, ein by som visstnok har den ster
kaste relative vekst i verda Det er difor 
både vanskeleg og dyrt å finne seg bustad 
her. NORAD skulle skaffa hus til oss 
men vi blei ståande som nr. 110 på ei 
venteliste då vi kom i februar 1989. Men 
etter at NORAD hadde gått ut på den 
private buscadmarknaden, slapp vi med 3 
månader på hotell Huset er på drøye 
200 kvm, med hage og sømjebasseng. 

U ngane går på engelsk skule, og har 
funne seg godt til rette. Disiplinen er ein 
heilt annan enn heime, men det vankar 
også ros når det er forrent. Når elevar 
har vore retteleg flinke får dei gå ril rek
ror, som spanderar slikkepinn. 

Omgangskretsen blir mykje dei andre 
norske i området, kring 70 i Gaborone. 

Arbeidsdagen 
Srorpanen av vegbygginga i Botswana 
blir utført av internasjonale entreprenø
rar, etter anbod. I tillegg blir ein del mel
lomvegar bygd i eigen regi av det statlege 
«Rural roads», der eg arbeidar som «Se
nior Roads Engineer». Vegsjefen vår er 
forresten ein svenske. 

Eg har anleggsdrift som arbeidsfelt, og 
skal samordna arbeidet for 3 sjølvstendi
ge anleggseiningar, som arbeider ulike 
stader i landet. Anlegga har sin eigen 

rJ 

maskinpark og verkstad, med norske me
kanikarar. I maskinparken inngår 3-4 
høvler, 4-5 dozarar, 6-7 lastebilar og elles 
alt turvande utstyr, med unnatak for biru
menspre1aren. 

Overbygning på 35-45 on 
Anleggsarbeidet startar med fjerning av 
skog og vegerasjondekke, og bygging på 
evenruell fylling eller skjæring. Grunnen 
er av sand, og etter norske tilhøve er det 
igrunnen ikkje tale om fylling eller skjæ
ring i det heile reke. 

Etter at forscerkingslaget er på plass 
brukar vi eie slags Ottadekke som topp 
bærelag. Samla overbygning blir på 35-45 
an. Både forsterking og bærelag kjem frå 
masser i området. Det kan vera cale om 
å henta masser opptil 10-15 km unna 

laboratoriet på anlegget tek nøye kon
troll av kompaktering og innblanding av 
vatn. 

Vegbreidda er for det meste 5 meter 
pluss skuldre. 

Same problem som i Hordaland 
Oppgåva mi er ikkje minst å betre kon
takta mellom arbeidslaga og hovudstaben. 
Det er vidare eie mål å få innført drifts
planlegging, utarbeiding av kostnadsover-

Elefanten var næq,>åande el:'\ tre av karane skulle ta morgoncoalett under 
hclgarur til ei.n æmpin1,'1'lass nord i landet. Dameto;tlettet ligg næra5t 
elefanten, som dels er skjult av muren. 



Bushcur i helgane er populæn mellom <lei kring 70 norske 
gjcsccarbeidarane i Botswana. 

Veghøvelen er den meste brukte anleggsmaskina. 

slag og oppfølging. Problema er med 
andre ord mest dei same som ved Veg
vesener heime, nemleg svakt samarbeid 
mellom avdelingane, ar planlegging og 
grunnundersøkingar skjer under anleggs
drifta, dårlege eller manglande driftspla
nar, ingen overslag eller oppfølging av 
kosmader. 

Positivt er der iallfall ar vegane med 
fast dekke er godt dimensjonerte, og har 
så lire trafikk ar det er få stader ein kan 
sjå sporslitasje eller semingar. Hjulspor 
på over 10 nun er ukjent. Der som slir 
er aldring av bitumen, men ril no har ru
rina vare ny overflarehandsarning av dek
ker etter 7 år, sjølv uran spor av slitasje. 
(Eia var vi der, Øivindl) 

Store avstandar 
Er er srasjonerr i Gaborone, men prøver 

å ha møre med dei ulike arbeidsgruppene 
kvar månad. Til eir av laga er der 340 
km. Til lag 2 må eg ta rutefly halvannan 
rime, og deretter 2,5 rimars biltur. Lag 3 
når eg etter halvannan rimes flytur. 

Budsjettet for dei rre Jaga er på kring 
90 mill. kr., som er mykje etter afrikans
ke drifrsrilhøve. 

Mi eiga stilling er løna i Irr. 32, som eg 
skattar for ril Norge. Skattefrie tillegg 
ligg på kring 100.000 kr. i årer. Der inn
går dessutan eir rentefritt lån på 100.000 
kr. over 2 år. Tilskor til flytting til Bors
wana og heim att er på kring 75.000 kr., 
pluss fri reise. Huslei.ga er dessuran subsi
diert ned ril 500 kr. månaden, medan or
dinær marknadspris for tilsvarande hus 
her er 7 -10.000 kr. månaden. 
Fleire kjende 
For tida er der 4 andre som har, eller har 

Gunnar Tunesrveit på synfaring med tre kolleger frå det lokale Vegvesenet. 

hatt rilknyring til Starens vegvesen Hor
daland, mellom NORAD-personaler i 
Borswana Der er Bjørn Erik Johannesen 
og Astrid Holte, som båe driv med ar
beidsintensiv vegbygging, Magnar Run
nane frå Rølda� som er rilknyra maskin
avdelinga i «Rural Roads», og Tore 
Wesrbye, som har ei stilling i eir av an
leggslaga 

Friridsysler er det ikkje vanskeleg å fin
na. Dei fleste norske drar på bushturar 
med firhjulstrekk.ar, reir og bushgryre. Vi 
dreg på safari når vi har langhelg. Turar 
nordover ril Zimbabwe og Viaoria Falls 
er populære. Der drog vi i julehelga 

Jakt er der rike tilhøve til å driva Se
braskinner er komen på veggen, og 
gamsbukkjøtet ligg i frysaren. 
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«Ørret-rør» til gyteplass i Sveio: 

Utlegging av isopor. 

Sparte kr. 200.000 på 
samarbeid med lab. 

AV KARL PHARO OG 
BERNT HERLAND (FOTO) 

På fv. 1, Fjon-Haukås er det byg
get en 75 m lang kulvert av be
tongrør. Fyllingshøyden er 17 m. 
Standard rørelementer er annert 
for 9 m overdekning. Rør som 
skulle tåle 17 m overdekning 
måtte spesiallages. Prisen ble 
oppgitt til tre ganger normal 
pris. 

lns1..-tllcring av crykkccller. 
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Anleggsleder Bernt Herland rok kontakt 
med laboratoriet, med spørsmål om det 
var mulig å bruke standard rørseksjoner, 
armert for 9 m fylling, for kulverten i 
Sveio. 

I forbindelse med bygging av E-18 på 
Eidangerhalvøya i Telemark ble det lagt 
EPS over betongrørseksjonene under en 
16 m høy steinfylling. Trykkceller instal
lert langs kulverten viste en betydelig re
duksjon ( ca. ffJ%) i vertikaltrykket ved 
bruk av EPS. 

Vi mente samme metode kunne be
oyrres her, og fikk det bekreftet av Veg-

lab. Kostnadsoverslag viste at gevinsten 
ved å benytte EPS-blokker var betydelig. 
Vi ønsket å foreta noe instrumentering 
for å dokwnentere resultatene, og fikk 
godkjent dette av anleggsjef og anleggsle
der. 

Kjent metode 
Metoden med å bruke kompresible mate
rialer over en kulvert, for å redusere ver
tikaltrykket, er gammel. Amerikanerne 
brukte halm allerede i 1940-åreoe, fransk
mennene eksperimenterte med å bruke 
gamle bildekk. I Norge har siv.ing. Jan 
Vaslestad, Veglaboratoriet laget bereg
ningsmodeller som stemmer godt med 
måleresultatene fra feltforsøk, særlig full
skalaforsøket i Telemark Vaslestad pre
senterte sine beregninger og forsøksresul
tater i et foredrag på en laboratoriekon
feranse i mai 1989. Nedenståend� opp
lysninger er vesentlig hentet fra dette fo
redraget. 

For å oppnå en effektiv belasmings
reduksjon må en rekke betingelser være 
oppfylle: 
1.) Forholdet mellom overdekningen og 

diameteren (bredden) på kulverten må 
være stor nok til at skjærspenningen 
blir mobilisert i massene over kulver
ten. 

2) Der kompressible materialet må ha så
stor belastning at det når flytegrensen.
F.eks. i en EPS med trykkstyrke LOO
kN / m må overdekningen H være
minst 5 m i en fylLlng med tyngdetett
het = 20 kN/m', dvs. H = lOO kN/m' 



3) Fyllingsmassene rundt kulverten må
være godt komprimerte, fordi en be
lastningsreduksjon over kulverten
medfører økt belastning på sidene av
kulverten.

4) Det kompressible materialet må være
bestandig over tid Organiske materia
ler (halmballer, løv, høy etc.) bør ikke
brukes.
Ved å bruke EPS med trykkstyrke 100

KN/m' vil belastningen på røret ideelt 
sett være maks. 100 KN/m1. 

Ørret-veg til gyteplass 
Kulverten i Sveio skal lede en eksisteren
de bekk gjennom fyllingen samtidig som
ørreten skal korrune opp å gyte i vatnet
på oversiden. Grunnundersøkelsene viste
grusig morene og gunstige fundamente
ringsforhold Tilbakefyllingsmasser ble
kjøpt fra et nærliggende knuseverk. Prø
ver for optimwn vanninnhold og Prcx:tor
densitet ble utført på distriktslaboratoriet 
Fra Veglaboratoriet fikk vi byggetegnin
ger som ble sendt videre til Herland
Noen justeringer kom til før byggeperio
den, men kulverten er bygget som vist på 
tegning. 

Laboratoriet foretok Troxler-målinger 
under tilbakefylling av kulverten. På tross
av en kuldeperiode viste målingene at 
komprimeringen var fra 97-100% Sed 
Prcx:tor, som ble gcxikjent. Willy Holm 
fra Veglaboratoriet installerte Gløtzl 
trykkceller og en slangesetningsmåler for 
å måle sammentrykningen av EPS-laget 
under oppfylling. På EFS-blokkene, 0,5 
m trykk, er det antatt at deformasjonene 
ble mindre enn 5 % eller 2,5 an, som er 
akseptabelt. 

Fyllingen over kulvert er pr. februar 
1990 tre meter under ferdig planwn. Re
sultatene fra trykkcellene, viser en betyde
lig trykkreduksjon. Målt under 10 m fyl
ling viser f.eks. cellen over central-rør 62 
KN/m' eller ?7% belastningsreduksjon. 
For 14 m fylling er reduksjonen økt til 
79%. 

ESP blokker er lagt i 3 m bredde ril 6 
m fra hver ende av kulverten. 
Totalkostnadene er 75 LM med tilbake
fylling og ESP er kr. 450.000 eller 6000 
kr/LM. 
I tillegg kommer kostnadene til kompri
meringskontroll til lab., samt et instru
mentskap Herland fikk laget billig på an
legget, begge deler ubetydelige kostnader 
i denne sammenhengen. 

Laboraroriet ønsker å takke for interre
sant oppdrag og godt samarbeid, og gir 

h?nnør til både anleggsjef og leder for å 
ville ta kostnadene med instrwnentering. 
Dette er den andre kulverten av denne 
typen i landet. Derfor er det viktig å 
samle mest mulig data for lignende kon
struksjoner i fremtiden. 

Tverrsnitt av kulverten. 
(Tegning: Monica Hansen) 

Tallenes tale er klar: 

Be/ aring i Japan. 
Fortsettelse fra side 17 

pengebeløpet (4-5 kr.) klan, og en annen 
ood for de som må veksle. Somler du for 
lenge med betalingen blir du ilagt bot 
(hvordan hadde en slik ordning fungert i 
Norge, tro?). 

Kompromiss det beste? 
- Konklusjonen på ruren?

- Hovedinntrykket etter Japan-turen er
at vi ikke har noe å hente på utstyr. 
Tverr imot kan det være marked for 
norsk eksport både på ventilasjon, rigg, 
datasiden og sprøyteutstyr. Japanerne set
ter strengere krav enn oss når det gjelder 
trafikksikkerhet i den ferdige tunnelen, 
med full utstøping av tunnelportalen. I 
Norge vurderer vi fjellet før vi velger si
kringsmetode, og bruker de enkleste og 
billigste løsningene. 

Kanskje ligger det rette løsningene i et 
kompromiss mellom den japanske og 
nors_ke måten å løse oppgavene på, sier
seksjonsleder Jan Elvøy til Veg i Vest. 

Tilleggskostnader for spesialproduserte rør: 2x75xl873 = kr. 280.950 
ESP, 360x:3x0,5x53 = kr. 34.020 
Inscrwnentering kr. 30.000 kr 64 . .020

BESPARELSE 
----------

kr. 216.930 

På Vegkanten 
<< Ka svarten var det du sa klart for 
då din svimling 11 utbrata sjå/ ø1·en 
forarga til han andre. 

Frans 
Frans.son, 
Ølen 

«N-n-nei eg sssa kje eldet eg 11, kom 
det frå han som stamma, « Eg sko 
ssseia at: k-k-klara du ddden, så er 
ddd1tgod.» 

To kat�rfrå_nabobygda her var på tur til byn. Du
v�tt dei var tkf:.Je.:å vandt til bytrafikk og 
sideman1;21z tit s;å/øren skulle passe på trafikken frå 
høgre pa alle gateh;ørne,: Han stamma ein del -
men det gjekk nå: « K-k-klaan, sa han når det var 
klatt, - og, han andre kjørde. 
Så kom dei til eit nytt ktyss og sjåføren venta på 
signal «_K:k-klaaam1 kom det frå sidem,mnen.
Det blei em smell frå ein stor lastebil så gedigen at 
det var li:e ig;en av bilen til k.arane, ... og begge 
havna pa sykehuset, oppskrapte og sundbrotne. 
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